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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Sammanträde torsdag 21 september 2017, kl. 18.00–19.15 

Plats: Medborgarkontoret, Förvaltningshuset, Älvsjö  

 
 
Ordförande             Stefan Johansson (S) 

Vice ordförande      Johan Nilsson (M) 
 

 

Ledamöter               Bo Sehlin (S) 

                                  Güler Alici (S) 

                                  Andreas Lind (S) 

                                  Viktor Morawski (MP) 

                                  Lovisa Karlsson Kjellin (MP) 

                                  Emelie Roxby Schüsseleder (V) 

                                  Torbjörn Erbe (M) 

                                  Helena Stenbeck Nilsson (M) 

                                  Anna Engelbert (L) 

                                  Evy Kjellberg (C) 

 
Tjänstgörande 

ersättare                  Matilda Berg Pulls (M) för Hans Breismar (M), §§ 1–26   

                                                                 

 

Ersättare                   Malin Hammarström (S)  

                                   Gun Högbacke (S) 

                                   Emma Wennerström (S) 

                                   Tommy Zakrisson (MP) 

                                   Jonas Santesson (V) 

                                   Malin Ericson (FI), §§ 1–11  

                                   Birgitta Stjärneback (M) 

                                   Olle Andretzky (M)  

                                   Inger Swahn (L) 

 
I tjänsten 

närvarande                Anne-Marie Tingeborn, stadsdelsdirektör 

                                   Erica Wangenheim, nämndsekreterare 

                                   Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef 

                                    Eva Frykler, verksamhetsområdeschef 

                                    Elisabet Tullgren, administrativ chef 

                                    Tuula Kipinoinen Ericsson, ekonomichef 

                                    Madeleine Peatt, verksamhetsutvecklare 

                                    Ingela Gunnarsson, samhällsvägledare 

                                    Jens Westlund, utredare 

                                    Erik Ceder, registrator 

 

Personalföreträdare Linda Ekefjord, Lärarförbundet 

                                    Emma Stålkrantz,Kommunal 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Dag för justering 

Omedelbar justering 

                    Utses att justera      

                    Stefan Johansson (S) och Johan Nilsson (M) 

 

 

 

 

………………………………. 

Stefan Johansson (S) 

Ordförande 

 

 

 

 

………………………………….. 

Johan Nilsson (M) 

Vice ordförande 

 

 

 

 

 

 

……………………………….. 

Erica Wangenheim 

Sekreterare 

 

 

 

 

 

 

 

§§ 1–26 

Antal blad 46 (inklusive sekretess) 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 Öppen frågestund och information 

Ordförande Stefan Johansson (S) öppnade mötet. 

 

Sammanträdet ajournerades för frågestund för allmänheten. 

Medborgarna är välkomna att ställa frågor och diskutera med 

politikerna i stadsdelsnämnden.  

 

Sammanträdet fortsatte direkt efter frågestunden med information. 

 

Information 

 Sven-Åke Alveving, biträdande enhetschef inom 

socialpsykiatrin, och Anne-Sofi Andersson, skötare vid 

boendestöd, informerade om aktuella projekt inom 

socialpsykiatrin.   
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
§ 1 

Val av justerare och dag för justering 

Vice ordförande Johan Nilsson (M) utsågs att tillsammans med 

ordförande Stefan Johansson (S) justera protokollet.  

 

Tid för justering: omedelbar justering 
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§ 2 

Upprop 

Upprop förrättades och tjänstgöringslistan fastställdes. Närvaron 

redovisas i protokollet. 

 

Personalföreträdare 

Lärarförbundet har som personalföreträdare i nämnden  

(7 kap. 8 § KL) beslutat att utse Linda Ekefjord. 

 

Kommunal har som personalföreträdare i nämnden  

(7 kap. 8 § KL) beslutat att utse Emma Stålkrantz. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 3 

Fastställande av föredragningslista 

 Föredragningslistan fastställdes med nedanstående ändringar. 

 

Struket ärende 

Ärende 19 – Protokoll från funktionshinderrådet 

 

Tillkommet ärende 

Ärende 26 – Yttrande över ansökan om adoption enligt 4 kap. 10 § 

FB 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 4 

Anmälan av föregående protokoll 

 Det anmäldes att protokoll daterat 2017-08-24 justerats 

måndag 28 augusti 2017. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 5 

Utmärkning av motionsspår i Älvsjöskogen 
 - anmälan av medborgarförslag 
Dnr 1.2.4.257-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslaget till 

förvaltningen för beredning. 

 
Ärendet 

Den 9 augusti 2017 kom ett medborgarförslag in till Älvsjö stadsdelsnämnd om 

bättre distansmärkning av de motionsspår i Älvsjöskogen som utgår från gamla IP.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-08-23. 
 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 6 

Anlägga bastu 
- anmälan av medborgarförslag 
Dnr 1.2.4.256-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar medborgarförslaget till förvaltningen för 

beredning. 

 
Ärendet 

Den 17 juni 2017 kom ett medborgarförslag in till Älvsjö stadsdelsnämnd om att 

anlägga en vedeldad bastu vid Herrängens gård eller vid Långsjöbadet.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat  

2017-08-31. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 7 

Tertialrapport 2 
Dnr 1.2.1.140-2017 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnd godkänner förslaget till tertialrapport 2 för 2017 med 

helårsprognos och överlämnar den till kommunstyrelsen och stadens 

revisorer. 

2. Stadsdelsnämnden begär budgetjustering med 0,3 mnkr för 

omstrukturering/avveckling  av lokaler gällande  korttidsboende inom 

Kristallgårdens vård och omsorgsboende  

3. Stadsdelsnämnden begär budgetjustering med 0,7 mnkr för återställning- 

och iordningställandekostnader för ny hyresgäst. 

4. Stadsdelsnämnden begär om budgetjustering för kapitalkostnader inom 

parkinvesteringar med 0,3 mnkr 

5. Stadsdelsnämnden begär om budgetjustering för barnomsorgsgaranti och 

högahyror bidrag med 2,3 mnkr inom förskola. 

6. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy 

Kjellberg (C).  

 
 Ärendet 

 Stadsdelsförvaltningen har upprättat tertialrapport 2 för Älvsjö stadsdelsnämnd. 

 
Förslag till beslut (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy Kjellberg (C) yrkade 

bifall till eget förslag till beslut enligt nedan.  

 

Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

1. Förvaltningens förslag till beslut godkänns delvis. 

2. Handlingsplan mot våldsbejakande extremism enligt bilaga 5 till 

tertialrapporten återremitteras för vidare beredning i enlighet med vad som 

anförs nedan. 

3. Därutöver anförs följande. 

 

Stockholm står, liksom stora delar av världen, inför ett allvarligt och eskalerande 

hot från våldsbejakande extremistiska grupperingar. Det blev inte minst smärtsamt 

tydligt fredagen den 7 april 2017, när Stockholm blev utsatt för ett dödsbringande 

terrorattentat. Nyligen meddelade också Säkerhetspolisen att omfattningen av detta 

hot är väsentligt mycket större än vad som tidigare har varit känt. 2010, då 

Stockholm förra gången utsattes för ett attentat, bedömde SÄPO att det fanns 

omkring 200 våldsbejakande islamistiska extremister i Sverige. Nu bedöms de vara 

tusentals. 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

Försvaret av vårt öppna, demokratiska samhälle och av Stockholm som en öppen 

stad är därför en högst angelägen fråga som inte får bli föremål för partipolitisk 

konflikt. För att säkra våra invånares trygghet mot hot från våldsbejakande 

extremister krävs såväl polisiära som sociala insatser. Arbetet mot våldsbejakande 

extremism handlar om att arbeta mot samtliga de hot som SÄPO bedömer kan 

skada demokratin: extremistisk islamism, vit makt-miljön och den så kallat 

autonoma vänstern. Stockholms stad står inför stora utmaningar framöver och 

därför måste vi, tillsammans med berörda parter och relevant sakkunskap, arbeta 

kunskapsbaserat och med tydliga strukturer och insatser. 

 

Stadens arbete mot våldsbejakande extremism fastställdes av kommunfullmäktige 

den 16 maj 2016 som riktlinjer till stadens trygghets och säkerhetsprogram. Om 

Alliansen hade styrt hade hela processen sett annorlunda ut från början, från 

antagandet av den stadsövergripande strategin mot våldsbejakande extremism till 

att de lokala handlingsplanerna skulle ha utgått från en central mall som skulle ha 

upprättats utifrån Försvarshögskolans (FHS) expertis. 

 

Våra partier hade velat se en samordnad stadsövergripande process grundad på 

beprövad erfarenhet och stödd på extern expertis från FHS för att ta fram en 

central mall för de lokala handlingsplanerna, vilket vi också underströk i samband 

med att den stadsövergripande strategin antogs av kommunfullmäktige 2016. 

 

Vi har efterfrågat, men inte fått gehör för, konkreta och uppföljningsbara 

indikatorer med avseende på effekt, inte genomförda aktiviteter, i arbetet mot 

våldsbejakande extremism. 

 

Det fanns i kommunstyrelsens direktiv till nämnderna framförallt tolv punkter som 

är väsentliga, punkter som inte är tillräckligt beaktade i det föreliggande förslaget 

till reviderad handlingsplan. Dessa tolv punkter är följande. 

 

1. Kompetens från FHS och dialog med polisen 

Alliansen har krävt att stadsdelsnämndernas lokala handlingsplaner ska följa en 

central mall utformad i samarbete med Försvarshögskolan (FHS)och utgå från 

lokala förutsättningar och utformas i dialog med polis om hur den specifika 

situationen i stadsdelen ser ut. 

 

Någon central mall har aldrig upprättats, men som en följd av att Alliansen krävde 

att handlingsplanerna i efterhand skulle analyseras och bedömas av relevant 

expertis från FHS skedde så i efterhand inför beslutet i kommunstyrelsen i juni. På 

så vis gjordes, på Alliansens initiativ, en genomgång av FHS av planerna med 

förslag på åtgärder, tillägg och förändringar av varje enskild handlingsplan. På så 

vis har det funnits ett kvalitetssäkrat underlag från ledande akademisk expertis på 

området som grund för kommunstyrelsens direktiv till nämnderna om att revidera 

handlingsplanerna. Men FHS förefaller inte ha varit involverade i revideringen av 

handlingsplanen, vilket gör att den relevanta expertisen än en gång saknas i den 
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 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

konkreta utformningen. 

 

2. Stadsövergripande förhållningssätt och lägesbild 

Alliansen har krävt ett stadsövergripande och gemensamt förhållningssätt för hur 

stadens nämnder ska agera när personer med våldsbejakande extrema tendenser 

identifieras samt att en stadsövergripande lägesbild årligen behöver presenteras för 

kommunstyrelsen. 

 

En stadsövergripande utbildningsplan är under utarbetande och att stadens nätverk 

av samordnare bistår den centrala samordnaren i arbetet att prioritera verksamheter 

för utbildning. Kommunstyrelsen ska tydliggöra processen för nämnderna för 

revidering av handlingsplaner och uppföljning av arbetet och handlingsplanerna 

ska revideras årligen utifrån aktuell lägesbild varefter kommunstyrelsen ska 

redovisa en samlad lägesbild för staden. Handlingsplanerna och deras aktiviteter 

ska följs upp inom ramen för ordinarie uppföljning. Vidare är det angeläget att 

kommunstyrelsen aktivet bedriver ett utvecklingsarbete för att tydliggöra 

uppföljningsbara mål kopplat till riktlinjerna för att på ett bättre sätt kunna stödja 

nämnderna i uppföljning och utvärdering av insatsernas effekt. 

 

3. Utbildning, kompetensutveckling och kunskapsstöd 

Alliansen har krävt god tillgång till adekvat utbildning och ett kontinuerligt 

kunskapsstöd till medarbetare inom socialtjänst m.fl. som kommer i kontakt såväl 

med människor som riskerar att radikaliseras. Därför måste en plan för 

kompetensutveckling inom dessa frågor upprättas. I detta behöver det även 

klargöras vilket behov det finns att anställa medarbetare med särskild expertis. 

 

Stadens centrala samordnare samverkar med externa myndigheter, nätverk och 

akademi och upprätthåller regelbunden kontakt med Försvarshögskolan och andra 

relevanta aktörer i syfte att hålla staden uppdaterad kring pågående och avslutad 

forskning. Men kompetensutvecklande insatser behövs i hela stadens organisation, 

inte endast centralt. Hur detta ska åstadkommas måste tydligt framgå av 

handlingsplanen för varje nämnd. 

 

4. Stärkt samarbete och samverkan 

Alliansen har krävt ett tätare samarbete mellan myndigheter och 

samhällsinstitutioner såsom polis, säkerhetspolis, skola och socialtjänst. För att 

stärka arbetet och fånga upp potentiella extremister har Alliansen förordat att så 

långt lagen medger häva sekretessen mellan stadens nämnder så att information 

kan delas när så krävs. 

 

Det måste därför framgå av handlingsplanerna hur stadsdelsnämnderna inom 

ramen för samverkan mellan skola och socialtjänst tillsammans med polis ta fram 

rutiner för gemensam hantering kring radikaliserade individer. De rättsutredningar 

som har initierats av kommunstyrelsen för att klargöra sekretessregler för stadens 

verksamheter och möjligheter till informationsöverföring internt och externt måste 
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delges nämnderna och ligga till grund för effektivare samverkan. 

 

5. Förebyggande och uppsökande arbete mot radikalisering 

Alliansen har krävt en plan för vilka insatser som ska erbjudas ungdomar som 

riskerar att dras in i extremistiska miljöer och deras familjer samt att uppsökande 

arbete bör bedrivas även på nätet för att nå rätt målgrupper. 

 

Stadsdelsnämnder måste därför i sina handlingsplaner tydligare ange hur de inom 

ramen för samverkan mellan skola och socialtjänst tillsammans med polis ska ta 

fram rutiner för gemensam hantering kring radikaliserade individer. Likaså måste 

socialnämnden i sin handlingsplan uppge hur den avser att utveckla sitt 

uppsökande arbete mot de grupper som finns i närheten av våldsbejakande 

extremistiska organisationer och miljöer, inklusive på internet. 

 

6. Informationsinsatser till medborgarna 

En plan behövs för vilka informationsinsatser som ska riktas till medborgarna, som 

vart man kan vända sig om man misstänker att någon i ens närhet blir 

radikaliserad. 

 

Stadens insatser i detta hänseende behöver utvecklas mer än vad som anges i det 

föreliggande ärendet. Det är inte tillräckligt att utbildningsnämnden skapar en 

kunskapsbank för lärare om ämnet samt att beskriva hur skolorna arbetar mot 

propaganda och för att göra sina elever källkritiska. Utbildningsnämnden måste 

tillse att samtliga skolor i staden löpande samverkar med socialtjänst och polis för 

att, närhelst behov uppstår av gemensam hantering kring radikaliserade individer, 

ha väl inarbetade rutiner. 

 

7. Avhopparverksamhet 

Alliansen har krävt avhopparverksamheter för radikaliserade som vill lämna den 

extrema miljön. Det är nödvändigt att en länsöverskridande avhopparverksamhet 

för våldsbejakande islamistiska extremister inrättas. 

 

I ärendet anges att avhopparverksamhet erbjuds inom ramen för sociala 

insatsgrupper och den stadsövergripande avhopparverksamheten. Vi har rest 

farhågor huruvida de sociala insatsgrupperna är rätt enheter för denna verksamhet, 

dels därför att avhopparverksamhet ligger vid sidan av insatsgruppernas primära 

syfte, som är att motverka att unga människor fastnar i kriminalitet, dels därför att 

insatsgrupperna inte besitter adekvat kompetens i tillräcklig omfattning. Vi anser 

därför att det inte är tillfredsställande att avhopparverksamheten åläggs de sociala 

insatsgrupperna. 

 

8. Involvera teologiskt skolade och civilsamhällesaktörer 

Alliansen har drivit kravet att involvera civilsamhällesaktörer i arbetet med 

avradikalisering för att stävja rekrytering till extrema miljöer behöver involveras. 

Här har teologiskt skolade personer och imamer enligt expertisen en viktig roll. 
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Stadsdelsnämnderna ska beakta utökad samverkan med olika aktörer i 

civilsamhället i frågan om våldsbejakande extremism, samt att grupper som arbetar 

med avradikalisering ska bestå av representanter från olika myndigheter och 

aktörer inklusive företrädare för trossamfund, idrottstränare och andra 

representanter från civilsamhället. Men det behöver tydligare anges hur 

stadsdelsnämnderna konkret ska gå till väga för att stävja religiöst motiverad 

islamistisk extremism. 

 

9. Inga bidrag till odemokratiska organisationer 

Stadsdelsnämnderna i Stockholm behöver se över sina lokala bidrag och 

säkerställa att inga medel ges till organisationer eller föreningar som inte vilar på 

demokratins grundvalar. 

 

Det är otillfredsställande att det saknas stadsövergripande riktlinjer avseende detta. 

Inga stöd i form av ekonomiska bidrag får ske från staden till någon aktör som inte 

står bakom den demokratiska rättsstatens principer, de mänskliga rättigheterna och 

jämställdhet mellan kvinnor och män. Föreningar som uppmuntrar till eller 

möjliggör våldsbejakande extremism ska fråntas all typ av stöd i den mån de har 

sådant samt att bidrag följs upp noggrant och utvärderas av den bidragsgivande 

nämnden. 

 

10. Angivande av islamistiska miljöer 

Alliansen har krävt att det särskilt anges att våldsbejakande islamism för utgör det 

främsta hotet. Det främsta attentatshotet mot Sverige kommer från våldsbejakande 

islamistiska miljöer och i synnerhet återvändande jihadister. 

 

Nationellt centrum för terrorhotbedömning har under våren 2017 lyft fram att det 

främsta attentatshotet mot Sverige kommer från våldsbejakande islamistiska 

miljöer. Detta styrks ytterligare av de uppgifter som SÄPO lämnade den 16 juni 

om den dramatiska ökningen av mängden våldsbejakande islamister i Sverige. 

Detta förhållande behöver tydligare avspeglas i handlingsplanerna, både som 

bakomliggande orsak och med avseende på vilka åtgärder och arbetssätt det 

specifikt fordrar från stadens sida. 

 

11. Samband mellan extremism och hederskultur 

Alliansen har krävt att hedersrelaterat våld och förtryck nämns i 

handlingsplanerna. Hederskultur är en problematik för sig, men det finns belagt ett 

samband med islamistisk extremism. 

 

Det måste skarpare tydliggöras i samtliga handlingsplaner att nämnderna i arbetet 

mot våldsbejakande extremism kommer att beakta kopplingen till stadens program 

mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck. 
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12. Samverkan med bostadsbolagen 

Alliansen har krävt att nämnderna ska uppmanas att samverka med 

bostadsbolagen. Internationella erfarenheter visar att sådan samverkan kan vara till 

stor hjälp i arbetet mot våldsbejakande extremism. 

 

Det måste mer konkret anges vilka åtgärder handlingsplanen avser för att 

nämnderna tillsammans med stadens bostadsbolag och lokala aktörer ska 

genomföra åtgärder för att underlätta integrering och motverka utanförskap samt 

att ett stadsövergripande arbete påbörjas för att utreda hur bostadsbolagen kan bistå 

i arbetet mot våldsbejakande extremism. 

 

Återremiss 

Vi kan sammanfattningsvis konstatera att det föreliggande ärendet inte lever upp 

till de direktiv som en blocköverskridande majoritet i kommunstyrelsen stod 

bakom. Såväl i enskildheter som sammantaget är stadens handlingsplaner alltjämt 

otillfredsställande. Särskilt anmärkningsvärt är att ett samlat grepp kring frågorna 

alltjämt saknas, trots att hoten från våldsbejakande extremism om något har skärpts 

ytterligare de senaste månaderna. 

 

Alliansen värdesätter breda och blocköverskridande överenskommelser i 

strategiskt viktiga frågor för staden. Men sådana överenskommelser kan inte ske 

till priset av att sakinnehållet blir alltför urvattnat. Och överenskommelserna 

förlorar sitt syfte om deras intentioner inte efterlevs i det fortsatta arbetet. I detta 

fall kan vi konstatera att vi upprepade gånger under mandatperioden visat god vilja 

i att gemensamt driva arbetet mot våldsbejakande extremism framåt. Men det 

konkreta resultatet i form av ett skärpt, stärkt och professionaliserat systematiskt 

arbete mot våldsbejakande extremism uteblir alltjämt. Därför kan vi inte ställa oss 

bakom föreliggande handlingsplan utan yrkar att det återremitteras för att 

kompletteras enligt ovanstående. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. Ordförande ställde 

förslagen mot varandra och förklarade att nämnden beslutat att bifalla 

förvaltningens förslag till beslut. Reservation från Johan Nilsson med flera (M), 

Anna Engelbert (L) och Evy Kjellberg (C) till förmån för egna förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy Kjellberg (C) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Som vi har påtalat så många gånger tidigare är vi glada för att Älvsjö är en välskött 

förvaltning med historiskt stort ansvarstagande för ekonomin. I skuggan av andra 

stadsdelar som minst sagt missköts, känns det tryggt att Älvsjö kan lämna en 

årsprognos med ekonomi i balans. Vi vill dock varna för framtida konsekvenser 

inom förskolan när årets resultat för vissa av enheterna räddas av tidigare sparade 
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medel. Det kan bli ett tufft ingångsläge i 2018.  

 

Att bedömningen är ”uppfylls helt” på målen ”Stockholm är en stad med levande 

och trygga stadsdelar” och ”Älvsjö är ett levande och tryggt stadsdelsområde för 

alla” tycker vi är magstarkt och provocerande mot Älvsjöborna när det fortfarande 

är oroligt i delar av Älvsjö och medborgarnas upplevda trygghet sjunkit både i den 

mätning som gjordes förra året och i den stora trygghetsmätning som nyligen 

presenterats. I trygghetsarbetet är det en besvikelse att den politiska majoriteten 

inte velat agera kraftfullare när vi märkte redan för två år sedan att droghandel och 

gänguppgörelser började eskalera i centrala Älvsjö.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

BLAD 18 

      

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

 
§ 8 

Revidering av riktlinjer för föreningsbidrag 
Dnr 5.4.42-2017 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förslag till riktlinjer för föreningsbidrag i 

Älvsjö. 

2. Riktlinjerna ska gälla från och med 1 oktober 2018 och ersätter därmed 

riktlinjer fastställda 19 december 2013. 

 
 Ärendet 

Föreningsbidrag fördelas årligen av stadsdelsnämnden enligt fastställd budget. 

Riktlinjer för föreningsbidrag används för att klargöra syfte och grundvillkor för 

att få bidrag, samt anger bedömningskriterier och anvisningar för 

ansökningsförfarandet. 

 

Stadsdelsförvaltningen har tagit fram ett förslag på revidering av gällande riktlinjer 

som tar avstamp i stadens vision om ett Stockholm för alla och som bygger på 

tillgänglighet, delaktighet, jämlikhet, jämställdhet och trygghet. Revideringen av 

riktlinjer framhåller att föreningar bör uppmuntra mångfald och jämställdhet. 

Föreningens verksamhet ska präglas av ett tobaks-, alkohol-, doping- och drogfritt 

förhållningssätt. En ny form av bidrag som föreningar kan ansöka om är 

trygghetsbidrag. Stadsdelsnämnden beviljar inte bidrag till föreningar som 

uppmuntrar eller har koppling till våldsbejakande extremism.  

 

Enligt förslag till riktlinjer kommer stadsdelsnämnden att besluta om tilldelning av 

föreningsbidrag i december varje år, till skillnad från tidigare då beslut har fattats i 

april. Den nya tidplanen innebär att ansökan om bidrag ska göras senast 31 oktober 

varje år.  

 

 Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-08-22. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 9 

Avveckling av platser på Kristallgårdens vård- och 
omsorgsboende 
Dnr 7.225-2017 

Beslut 

1. Älvsjö stadsdelsnämnd reducerar antalet vård- och omsorgsplatser på 

Kristallgårdens vård- och omsorgsboende från 53 platser till 45 genom att 

lägga ned åtta vård- och omsorgsplatser. 

2. Älvsjö stadsdelsnämnd ger stadsdelsdirektören i uppdrag att säga upp 

lokalen till Micasa från 1 oktober 2017.  

 
Ärendet 

Vardaga AB som driver Kristallgårdens vård- och omsorgsboende på entreprenad 

har aviserat att de vill avveckla en avdelning med åtta platser på grund av den låga 

beläggningen. Detta har de rätt till i avtalet då de har varit låg beläggning under en 

längre tid. 

Behovet av bostäder för nyanlända är stort i staden och denna lokal kan med små 

justeringar fungera bra för den målgruppen. SHIS driver redan två boenden i 

fastigheten och denna lokal skulle kunna fungera på liknande vis. Detta är en fråga 

för Micasa då de är fastighetsägare. 

 

Stadsdelsförvaltningens förslag är att avveckla åtta vård- och  omsorgsplatser på 

Kristallgården. Detta skulle innebära att Kristallgården omfattar 40 vård- och 

omsorgsplatser samt fem korttidsplatser. Samtidigt frigörs lokalen till annan 

verksamhet.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat 2017-09-04. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 10 

Uppföljning av entreprenadavtal avseende Kristallgårdens vård- 
och omsorgsboende 2017 
Dnr 1.2.1.134-2017 

Beslut 

 Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner uppföljning för 2017 av 

entreprenadavtalet avseende Kristallgårdens vård- och 

omsorgsboende och lägger den till handlingarna.  

 
 Ärendet 

Kristallgårdens vård- och omsorgsboende drivs på entreprenad av 

Vardaga Äldreomsorg AB enligt avtal sedan 1 november 2010.  

 

I mars 2017 genomfördes en avtalsuppföljning som visar att flertalet 

brister från förra årets uppföljning avseende aktiviteter, utevistelse 

och måltidssituation har åtgärdats genom en schemaförändring. 

Individuella aktiviteter utförs ännu inte alltid enligt avtal. 

Aktiviteterna behöver i större utsträckning anpassas efter boendes 

individuella förutsättningar, behov och önskemål.   

 

Förvaltningen konstaterar att Vardaga Äldreomsorg AB följer 

gällande avtal på övriga punkter.  

 

Förvaltningen kommer att genomföra fler anmälda och oanmälda 

verksamhetsbesök och anordna fler möten under året med 

entreprenören för att säkerställa att den förbättrade nivån upprätthålls 

och att kvarstående brister åtgärdas.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-01. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande från (M), (L) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy Kjellberg (C) 

anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Som vi har påtalat så många gånger tidigare är vi glada för att Älvsjö 

är en välskött förvaltning med historiskt stort ansvarstagande för 

ekonomin. I skuggan av andra stadsdelar som minst sagt missköts, 

känns det tryggt att Älvsjö kan lämna en årsprognos med ekonomi i 

balans. Vi vill dock varna för framtida konsekvenser inom förskolan 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

BLAD 21 

      

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

när årets resultat för vissa av enheterna räddas av tidigare sparade 

medel. Det kan bli ett tufft ingångsläge i 2018.  

 

Att bedömningen är ”uppfylls helt” på målen ”Stockholm är en stad 

med levande och trygga stadsdelar” och ”Älvsjö är ett levande och 

tryggt stadsdelsområde för alla” tycker vi är magstarkt och 

provocerande mot Älvsjöborna när det fortfarande är oroligt i delar 

av Älvsjö och medborgarnas upplevda trygghet sjunkit både i den 

mätning som gjordes förra året och i den stora trygghetsmätning som 

nyligen presenterats. I trygghetsarbetet är det en besvikelse att den 

politiska majoriteten inte velat agera kraftfullare när vi märkte redan 

för två år sedan att droghandel och gänguppgörelser började eskalera 

i centrala Älvsjö.  
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§ 11 

Program för ett jämställt Stockholm 2018–2022 
- svar till kommunstyrelsen (KS 434-21/2017) 
Dnr 1.5.1.207-2017 

Beslut 

1. Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 

 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C).  

 
 Ärendet 

Älvsjö stadsdelsnämnd har den 28 juni 2017 tagit emot en remiss från 

kommunstyrelsen om ett förslag till program för ett jämställt 

Stockholm 2018-2022.  

 

Förvaltningen delar programmets beskrivning av bakgrunden till de 

utmaningar som Stockholms stad står inför vad gäller jämställdhet.  

Jämställdhetsfrågan tenderar många gånger att nedprioriteras och kunskap 

saknas inom området. En övergripande styrning, ökad kompetens samt 

metodstöd underlättar och säkerställer att Stockholms stad når de 

nationella jämställdhetspolitiska målen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-08-30. 

 
Förslag till beslut från (M) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut enligt nedan.  

 

Stadsdelsnämnden beslutar att 

1. delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut, 

2. därutöver anföra följande 

 
Jämställdhet och jämlikhet är en frihetsfråga. Alla människor ska ha 

samma rättigheter och möjligheter att göra egna val för att forma sina 

liv. För att uppnå ett jämställt och jämlikt samhälle för alla individer 

ska staden arbeta för att de hinder som finns ska undanröjas. 

 

Samhället bör tillhandahålla förutsättningar för att alla ska kunna leva 

sitt liv och göra sina egna val. Men valen måste ytterst vara upp till 

den enskilda individen, utan detaljstyrning och pekpinnar från staden. 

Att kvinnor och män till exempel ska ha lika möjligheter i sina 
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studie- och yrkesval betyder inte att staden ska påverka vilka val 

människors slutligen gör, utan endast att staden ska skapa bästa 

möjliga förutsättningar för alla att välja. Staden bör därför inte i 

jämställdhetsprogrammet peka ut hur stockholmarna måste göra 

yrkes- och studieval som ”bryter stereotypa könsmönster” då det går 

emot ambitionen om att möjligheterna ska vara desamma oavsett 

kön. Människor möjligheter ska inte begränsas av varken kön eller 

eventuell förekomst av stereotypa könsnormer. Besluten ska vara 

individens, inte stadens. 

 

Programmet för ett jämställt Stockholm har ett gott syfte, men 

samtidigt som det visserligen synliggör skillnader och andra 

allvarliga samhällsproblem, riskerar det att missa att det i grunden 

handlar om respekt och lika värde för alla människor, oavsett kön. 

Det är inte heller oproblematiskt att ålägga stadens verksamheter 

ytterligare styrdokument och mål att förhålla sig till. Mängden 

styrdokument bör tvärtom minimeras. Det bästa vore att föra samman 

alla policies som rör diskriminering i ett övergripande dokument om 

hur staden ska arbeta ur ett medborgarperspektiv med dessa frågor.  

 

Mäns våld mot kvinnor är mycket allvarligt och skall stävjas. Men 

allt våld ska förhindras oavsett gärningsman eller offer. I programmet 

saknas en problematisering av att avgränsningen av våld i nära 

relationer begränsas till mäns våld mot kvinnor. Mäns våld mot 

kvinnor är ett allvarligt samhällsproblem, men begreppet utesluter 

våld inom samkönade relationer eller kvinnors våld mot män, trots att 

även detta utgör ett hinder för att uppnå jämställdhet. Den 

undertecknade CEMR-deklarationen använder till exempel därför 

istället begreppet ”könsrelaterat våld”, vilket vi anser mer passande. 

Vi anser även att det är självklart att staden på inget sätt ska bidra till 

att uppmuntra till att våld uppstår oavsett vilka negativa normer det 

handlar om, varför det även blir märkligt att endast peka ut negativa 

maskulinitetsnormer. 

 

Stockholms stad har en viktig roll att spela som arbetsgivare. 

Givetvis är det angeläget att försöka uppnå en jämn fördelning av det 

obetalda hem- och omsorgsarbetet, men vi tror inte att staden kan 

besluta denna fördelning genom sin personalpolicy. Staden bör inte 

engagera sig i detta på annat sätt än utifrån ett arbetsgivarperspektiv 

där förutsättningarna för att båda i en relation ska ha lika möjlighet 

att välja att själv ta ansvar för hemarbete. Stockholms stad bör i 

rollen som arbetsgivare istället påverka icke jämställda villkor mellan 

kvinnor och män vad gäller löneskillnader, arbetsvillkor och 

möjlighet att göra karriär.  
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En aspekt som inte får förbises är att staden inte kan lösa alla 

orättvisor samtidigt. En av de mer trängande uppgifterna är att tillse 

att flickor och kvinnor som lever under hedersförtryck får sin frihet 

värnad och sina medborgerliga rättigheter tillgodosedda. 

Utanförskapet växer och väntas om några år omfatta uppemot en 

miljon personer. Det är en utveckling som Sverige inte har råd med. 

Att bryta utanförskapet är en central politisk uppgift, såväl nationellt 

som lokalt, under de kommande åren. 

 

En särskilt utsatt grupp, vilka har mycket svårt att få fäste på svensk 

arbetsmarknad, är utrikesfödda kvinnor. Endast knappt hälften av 

utomeuropeiskt födda kvinnor var sysselsatta 2014. Det är därför 

viktigt att de insatser som görs för att få in fler på arbetsmarknaden 

präglas av ett tydligt jämställdhetsperspektiv där möjligheten att få 

stöd inte påverkas av vilket kön en person har. Det är positivt att 

programmet nu lyfter flickors och kvinnors särskilda erfarenheter, 

behov och utsatthet i flyktingmottagandet.  

  

Vi delar självklart ambitionen om att vi ska ha ett jämställt 

Stockholm där alla människor har makt att forma samhället och sina 

egna liv. Mycket utav det som programmet lyfter för att skapa ett mer 

jämställt Stockholm är dock självklarheter. Vissa av programmets 

fokusmål och inriktningar kan till och med motarbeta denna 

ambition. Trots att vi lever i en av världens mest jämställda städer, 

kvarstår utmaningar.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i 

samhällsorienteringen för nyanlända ägnas tydlig uppmärksamhet till 

denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska frågan om 

lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning lyftas. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

Ordförande ställde förslagen mot varandra och förklarade att 

nämnden beslutat bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

Reservation från Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) 

till förmån för eget förslag till beslut.  
 

Särskilt uttalande från (L) 

Anna Engelbert (L) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Det liberala jämställdhetsuppdraget tar sikte på allas lika rätt till 

frihet, ansvar och makt, oberoende av kön eller könsidentitet. Det 

handlar om att ge individen verktyg för hennes frigörelse, genom att 

bekämpa den bristande jämställdheten och de värderingar och normer 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

BLAD 25 

      

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

som begränsar henne. Kvinnor och män ska ha samma förutsättningar 

att utbilda sig, arbeta, göra karriär och forma samhället. Det 

förutsätter jämställda villkor inom alla områden, såväl politiska, 

kulturella, sociala som ekonomiska.  

 

Det program för ett jämställt Stockholm som nu presenteras kunde ha 

varit mer konkret. Risken finns att det mest blir tomma ord. 

Uppföljning, tidsplaner och ansvarsfördelning bör framgå tydligare, 

liksom kopplingen till stadens andra program såsom 

idrottsprogrammet och programmet mot våld i nära relationer samt 

hedersrelaterat våld och förtryck.  Det är heller inte helt klart på 

vilket sätt nämnderna och bolagen ska implementera programmet i 

sina verksamheter.  

 

Dessutom kan vi notera att arbetet mot hedersvåld och -förtryck helt 

saknas i uppräkningen av fokusområden. Hedersförtryck av både 

flickor och pojkar, kvinnor och män, är ett av vår tids största 

jämställdhetsproblem och en av de allvarligaste 

frihetsinskränkningarna av individer i Stockholm. Det är minst sagt 

anmärkningsvärt att detta saknas i majoritetens jämställdhetsprogram.  

 

Med det sagt så är vi positiva till att detta program tagits fram. 

Arbetet för jämställdhet mellan flickor och pojkar, kvinnor och män 

är mycket viktigt och ska vara aktivt i alla delar av stadens 

verksamheter. 
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§ 12 

Program för barnets rättigheter och inflytande i Stockholms stad 
2018–2022  
- svar till kommunstyrelsen (KS 171-1526/2017) 
Dnr 1.5.1.164-2017 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 

 
 Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat förslag till program för barnets 

rättigheter och inflytande i Stockholms stad 2018-2022 till samtliga 

stadsdelsnämnder med flera för yttrande. 

 

Programmet har en övergripande inriktning samt fem fokusområden med 

prioriterade frågor inom varje område. Vidare framgår att nämnderna i 

sina verksamhetsplaner ska precisera hur de arbetar med de 

fokusområden som redovisas i programmet samt att insatserna ska följas 

upp i tertialrapporter och verksamhetsberättelse för att säkerställa barns 

rättigheter och möjligheter till inflytande. 

 

För att barnperspektivet och barnrättsperspektivet ska uppmärksammas 

innan beslut fattas i ärenden där barn påverkas ska beslutsunderlag, 

exempelvis tjänsteutlåtanden, innehålla en barnchecklista. Vid beslut av 

övergripande eller strategisk karaktär ska en barnkonsekvensanalys göras.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget i sin helhet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-09-01. 
 

Beslutsgång  

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

 
Särskilt uttalande från (M) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) anmälde ett 

särskilt uttalande. 
 

Stockholm ska vara en stad som lever upp till och respekterar barnets 

rättigheter i enlighet med FN:s barnkonvention. Barn ska ha samma 

möjligheter oavsett bakgrund, hudfärg, kön, sexuell läggning, språk, 

religion, åsikter, sociala ursprung eller funktionsnedsättning.  
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Barns villkor i staden kan förbättras. Det finns fortfarande skillnader 

vad gäller barns uppväxtförhållanden i staden, både vad gäller mellan 

stadsdelar och utifrån sociala förutsättningar. Barn utgör vår framtid 

och deras rättigheter och inflytande ska värnas på bästa sätt. Bland 

annat har barnrättsperspektivet inom socialtjänsten har stärkts under 

de senaste åren och barnets bästa ska vara avgörande.  

 

Äldreförvaltningen påpekar på ett förtjänstfullt sätt i sitt 

tjänsteutlåtande att det inom äldreomsorgens verksamhet kan finnas 

barn som är anhöriga och/eller närstående till äldre. Dessa barn 

behöver bli uppmärksammade i programmet.  

 

Programmet är hedervärt och har ett gott syfte och är 

innehållsmässigt bra. Dock ser vi en problematik i att ålägga stadens 

verksamheter ytterligare policies och styrdokument. Mängden 

styrdokument bör tvärtom minimeras. Det bästa vore att föra samman 

alla policies som rör diskriminering i ett övergripande dokument om 

hur staden ska arbeta ur ett medborgarperspektiv med dessa frågor. I 

detta övergripande dokument bör detta programs fokusområden 

inkluderas.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i 

samhällsorienteringen för nyanlända ägnas tydlig uppmärksamhet till 

denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska frågan om 

barns rättigheter lyftas. 
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§ 13 

Program för lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell 
läggning, könsidentitet eller könsuttryck 2018–2022 
- svar till kommunstyrelsen (KS 171-116/2017) 
Dnr 1.5.1.211-2017 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

2. Ärendet justeras omedelbart. 

 
 Ärendet 

Kommunstyrelsen har remitterat förslag till Program för lika rättigheter 

och möjligheter oavsett sexuell läggning, könsidentitet eller könsuttryck 

till samtliga stadsdelsnämnder med flera för yttrande. 

 

Programmet har en övergripande inriktning samt fem fokusområden med 

prioriterade frågor inom varje område. Vidare framgår att nämnderna i 

sina verksamhetsplaner ska precisera hur de arbetar med de fokusområden 

som redovisas i programmet samt att insatserna ska följas upp i 

tertialrapporter och verksamhetsberättelse, för att säkerställa lika 

rättigheter oavsett sexuell läggning, könsidentitet eller könsuttryck. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget i sin helhet. 

Förvaltningen vill särskilt lyfta fram behovet av utbildning så att 

verksamheterna inom staden har den kunskap som krävs för att nå 

den kvalitet som eftersträvas och för att säkerställa lika rättigheter 

oavsett sexuell läggning, könsidentitet eller könsuttryck. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-08-21. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 
Särskilt uttalande från (M) och (C) 

Johan Nilsson med flera (M) och Evy Kjellberg (C) anmälde ett 

särskilt uttalande. 

 

Alla människor ska ha samma frihet att göra egna val för att forma 

sina liv. För att uppnå ett jämställt och jämlikt samhälle för alla 

individer ska staden arbeta för att de hinder som finns ska 

undanröjas. 
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Det aktuella programmet har ett gott syfte. Dock ser vi en 

problematik i att ålägga stadens verksamheter ytterligare policies och 

styrdokument. Mängden styrdokument bör tvärtom minimeras. Det 

bästa vore att föra samman alla policies som rör diskriminering i ett 

övergripande dokument om hur staden ska arbeta ur ett 

medborgarperspektiv med dessa frågor. Det borde vara självklart att 

svensk lag ska gälla utan att det tydliggörs i ett policyprogram. I detta 

tänkta övergripande dokument bör det föreliggande programmets 

fokusområden inkluderas.  

 

I sammanhanget vill vi påtala vikten av att det i 

samhällsorienteringen för nyanlända ägnas tydlig uppmärksamhet till 

denna fråga. Även vid information genom föräldrastöd ska frågan om 

lika rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning lyftas. 

 
Särskilt uttalande från (L) 

Anna Engelbert (L) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

När Alliansen styrde tog vi fram ett program för hbtq-frågor. 

Remissrundan hade precis hunnit bli klar när den nya majoriteten 

efter maktskiftet valde att avbryta arbetet. Det har sedan tagit 

majoriteten tre år att presentera ett eget program. Programmet för lika 

rättigheter och möjligheter oavsett sexuell läggning, könsidentitet 

eller könsuttryck är med andra ord efterlängtat men kunde ha varit 

mer konkret. Uppföljning, tidsplaner och ansvarsfördelning bör 

framgå tydligare, så att viktiga uppgifter inte bara blir hängande i 

luften.  

 

Med det sagt så är det positivt att ett program för detta viktiga arbete 

nu har presenterats. Med ett program på plats kan förvaltningar och 

nämnder förhoppningsvis sporras att höja ambitionsnivån när det 

kommer till att iaktta transpersoners behov och rättigheter, stärka 

rätten till skyddat boende för hbtq-personer som utsätts för våld i nära 

relationer, synliggöra hbtq-personers särskilda utsatthet för 

hedersförtryck, och öka medvetenheten om hbtq-personers ställning 

som måltavlor för våldsbejakande extremism.  
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§ 14 

Stärka arbetet mot hedersrelaterat våld och förtryck 
- svar till kommunstyrelsen (KS 106-756/2017) om motion 
(2017:30) 
Dnr 1.5.1.168-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 

 
 Ärendet 

Andrea Ström (M) och Eva Solberg (M) har inlämnat en motion om 

att stärka arbetet mot hedersrelaterat våld och förtryck. 

 

Motionärerna föreslår att det i brottsbalken ska införas en egen 

brottsrubricering gällande hedersvåld, att det införs en utbildning 

riktad till yrkesgrupper som möter unga som blivit eller riskerar att bli 

könsstympade, att det införs ett lokalt kompetensteam kring 

hedersrelaterat våld och förtryck för att samordna arbetet i staden, att 

det länsgemensamma resurscentret Origo för hedersrelaterat våld och 

förtryck även arbetar med förebyggande insatser samt att det införs 

obligatorisk samhällsorientering med fokus på svensk lagstiftning, 

jämställdhet och motverkandet av hederskultur för både nyanlända 

och asylsökande. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslagets samtliga punkter men 

ser gärna även att en översyn görs av skrivningen i LVU-

lagstiftningens kriterier beträffande minderåriga som förväntas bli 

delaktiga eller görs delaktiga i utövandet av hedersrelaterat våld och 

förtryck. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-08-31. 

Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 15 

Samverkan vid utskrivning från sluten hälso- och sjukvård 
- svar till socialroteln (KS 111-1102/2017) 
Dnr 1.5.3.215-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 
 Ärendet 

Storsthlm och hälso- och sjukvårdsförvaltningen har lämnat ett 

förslag till överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län 

och Stockholms läns landsting om utveckling av samverkan vid 

utskrivning från sluten hälso- och sjukvård. Överenskommelsen är 

tidsbegränsad och gäller från och med 1 januari 2018 fram till 31 

december 2019. En mer långsiktig regional samverkan ska finnas 

senast 31 december 2019 i samband med att ansvaret för 

hemsjukvården planeras övergå till kommunerna 2020.   

 

Det är viktigt att stödja ett gemensamt utvecklingsarbete mellan 

kommunerna och landstinget. Det möjliggör en individcentrerad och 

sammanhållen vård och omsorg, av god kvalitet, för personer som 

efter utskrivning från sluten hälso- och sjukvård behöver insatser från 

socialtjänsten.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget till överenskommelse 

mellan kommunerna i Stockholms län och Stockholms läns landsting 

om utveckling av samverkan vid utskrivning från sluten hälso- och 

sjukvård. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

2017-08-30. 

 
Beslutsgång 

Ordförande yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  
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§ 16 
Inkomna handlingar, klagomål och synpunkter 
Dnr 1.6.85-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de 

åtgärder som kan föranledas av de inkomna skrivelserna och 

protokollsutdragen. 

 
Ärendet 

Förteckning över inkomna ärenden, klagomål och synpunkter under 

perioden 2017-07-07 till och med 2017-09-05 anmäldes.  
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§ 17 

Redovisning av delegationsbeslut 
Dnr 1.1.175-2017 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger förteckning för juli 2017 över beslut 

av tjänstemän enligt delegation till handlingarna. 

 
Ärendet 

Förteckning för juli 2017 över beslut fattade av tjänstemän enligt 

delegation anmäldes enligt följande. 

 

Ärendegrupp 

enl delegations- 

förteckning 

 

Beslut 

 

Beslutsfattare 

 

2.42 

Stadsmiljö 

Besvarande av förvaltningsremisser avseende enklare 

bygglov. 

 

1.5.3.52-2017   Bygglovsremiss avseende Skolpaviljong,  

                         förlängning av tidsbegränsat lov, Snörips- 

                         vägen 34. 

 

1.5.3.146-2017 Bygglovsärende uppställning av skol-   

                         Paviljong, förlängning av tidsbegränsat  

                         Bygglov. Svartlösavägen 111. 

 

1.5.3.151-2017 Bygglovsärende avseende WC-byggnad/   

                         Stadstoalett,Älvsjöskogen. 

                         

1.5.3.213-2017 Bygglovsärende avseende nybyggnad av 

                          Nätstation, Västbergavägen-Lerkrogs- 

                         vägen. 

 

 

Kajsa Pärke 

Planeringssekreterare  

 

Eva Wretling 

Parkintendent 



 
ÄLVSJÖ STADSDELSNÄMND SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

21 SEPTEMBER 2017 

BLAD 34 

      

 Ordförandes signatur                     Justerares signatur 

§ 18 

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 
Ärendet 

Protokoll från pensionärsrådet daterat 2017-09-14 anmäldes. 
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§ 19 

Protokoll från funktionshinderrådet 

Beslut 

 Ärendet stryks från dagordningen.  
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§ 20 

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollet till handlingarna.  

 
Ärendet 

Protokoll från förvaltningsgruppen daterat 2017-09-14 anmäldes. 
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 § 21 

 Information från förvaltningen 

 

Svar på skrivelse från (M), (L), (C) och (KD) 

Göran Sjödin, verksamhetsområdeschef, besvarade moderaternas, 

liberalernas, centerpartiets och kristdemokraternas frågor avseende 

förskolornas villkor och förutsättningar i stadsdelsområdet. 

Skrivelsen hade överlämnats till förvaltningen för beredning 16 maj 

2017. 

 

Stockholms stads trygghetsmätning 

Anne-Marie Tingeborn, stadsdelsdirektör, informerade om att 

förvaltningen har fått del av resultatet från trygghetsmätningen i 

Stockholms stad och återkommer till nämnden med ytterligare 

information kring resultatet.  
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§ 22 

Frågor från nämnden 

 

Skrivelse om Älvsjö hemtjänst  

Dnr 1.6.301-2017 

 

Johan Nilsson med flera (M), Anna Engelbert (L) och Evy  

Kjellberg (C) anmälde en skrivelse enligt följande. 

 

Hösten 2015 startade Älvsjö sin hemtjänst i egen regi. Vi har flera 

gånger fått höra och läsa oss till att verksamheten är en framgång, 

men att ekonomin inte går ihop. I tertialrapport 2/2017 står det att 

”hemtjänst i egen regi växer och visar ett underskott mot budget och 

det beror främst på för låg utförandegrad av beställda timmar”.  

 

Vi skulle vilja få redogjort för oss exakt hur stort detta underskott är 

eftersom det inte framgår av tertialrapporten.  

 

1. Hur mycket uppgår intäkterna till avseende hemtjänst i egen 

regi? Hur mycket uppgår kostnaderna till? Vad är utfallet och 

vad är det prognostiserade resultatet? Går det att specificera 

kostnadsslagen?  

 

2. Vad har varit det ekonomiska resultatet under tidigare år, dvs. 

2015 och 2016? 

 

3. Vilka tjänster/kostnadsslag delar hemtjänst i egen regi med 

Servicehuset, dvs. vilka är samordningsvinsterna med 

nuvarande upplägg?  

 

4. Hur ser utvecklingen av antal brukare ut sedan starten fram 

till idag, t.ex. kvartal per kvartal? Hur många av dessa har 

aktivt valt hemtjänsten själva och hur många har tilldelats den 

egna hemtjänsten som ett icke-val?  

 

5. Vad är planen för att nå en verksamhet med ekonomi i 

balans?  

 

 

Stadsdelsnämndens överlämnade skrivelsen till förvaltningen för 

beredning. 
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Skrivelse om exploatering av villatomter  

Dnr 1.6.300-2017 

 

Anna Engelbert (L) anmälde en skrivelse enligt följande. 

 

Villaområdena runt Stockholms innerstad har växt fram på olika sätt 

och under olika tid. Älvsjö var från början områden runt Älvsjö gård 

som successivt styckades av och ett stationssamhälle med villor och 

ett litet centrum växte fram. På 1940-talet tillkom villorna med 

egnahemsrörelsen på båda sidor om Älvsjövägen.  

I trädgårdsstaden har det samtidigt skett en utveckling under de 

senaste tio åren med byggherrar som köpt fastigheter i villaområden, 

begärt och fått rivningslov och rivit befintliga hus. Sedan har de 

begärt och fått bygglov för hus som maximerar byggrätten för 

fastigheten och bildar oftast bostadsrättsföreningar med minst tre 

bostäder. Det som är positivt med detta är att en bostad blir minst tre 

i dessa processer men bebyggelsen i villaområdena förändrar dess 

karaktär. De nya husen passar sällan in i övrig bebyggelse och de 

omkringboende känner sig överkörda. Allt genomförs enligt plan- 

och bygglagen och hanteringen i Stadsbyggnadskontoret är korrekt.  

 

I många av dessa processer ställs de förtroendevalda till svars för 

förändringarna. Det är helt i sin ordning; det är 

Stadsbyggnadsnämndens ledamöter som har ansvaret för 

Stadsbyggnadskontorets verksamhet i sin helhet. Det är emellertid 

helt ogörligt att känna till vad som genomförs i processer av dessa 

slag eftersom allt beslutas av tjänstemän enligt gällande 

delegationsordning. Detta innebär att omfattande beslut som påverkar 

Älvsjöbornas vardag tas utan medborgarnas möjlighet till inflytande. 

Som exempelvis vid byggnationen vid Blackensvägen eller 

konstnärsvillan vid Älvsjöskogen. I den nuvarande formen tas det 

endast hänsyn till den befintliga detaljplanen och tjänstemännen har 

sällan den lokala kunskapen om hur en byggnation kommer påverka 

stadsbilden på den enskilda gatan. 

 

Liberalerna föreslår 

Att stadsdelsnämnden tillskriver stadsbyggnadsnämnden för att 

begära att stadsdelsnämnden ska göras till remissinstans för ärenden 

vid stadsbyggnadskontoret som innefattar beslut av betydande 

karaktär eller bygglov som involverar minst tre bostäder.  

 

Stadsdelsnämndens överlämnade skrivelsen till förvaltningen för 

beredning. 
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     Övriga frågor från nämnden 

En fråga ställdes kring bristen på möteslokaler för föreningar. 

Förvaltningen besvarar frågan vid nästa sammanträde.   
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§ 23 

Protokoll från sociala delegationen 

 

 Stadsdelsnämnden lägger protokollen till handlingarna. 

 
Ärendet 

Protokoll från sociala delegationen daterade 2017-08-31 och  

2017-09-06 anmäldes.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


